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نمایشگاه آثار سینا چوپانی با عنوان »عواقب 
بعدی« در زیرزمین دستان برگزار  شد. چوپانی 
در گفت و گو با هنرآنلایــن با بیان اینکه ۳۶ 
اثر با تکنیک چاپ ســیلک اســکرین در این 
مجموعــه به نمایــش درآمد گفــت: ۳۵ کار 

مربوط به ســال های ۹۶ و ۹۷ است و یکی از 
آن ها در ســال ۱۴۰۰ شکل گرفته است. قصد 
داشــتم آثاری از دو زمان مختلف را کنار هم 
قرار دهم تا مخاطبان با دیدن آن ها بتوانند این 
فاصله چهارساله را مرور کنند و حتی مروری بر 

زندگی خود در این مدت داشته باشند. چینش 
آثار در گالــری نیز به گونه ای بود که مخاطب 
بین این دو دسته کار قرار می گرفت. او درباره 
تصاویری که در آثارش استفاده می کند گفت: 
سال ها است که در بیشتر کارهای من تصاویری 
از کشــتی گیران و فوتبالیســت ها وجود دارد. 
همچنین از دوران کودکی عکس های مختلف 
را از مجلات و منابع گوناگون جمع آوری کرده 
و آرشــیو می کردم. این عکس ها وقتی از بستر 
خود جدا شده و در آرشیو من قرار می گرفتند، 
با روایت من همراه شــده و داستان خودشان 
را پیدا می کردنــد. چوپانی افزود: فکر می کنم 
مخاطبان هــم وقتی این کارهــا را می بینند 
می توانند از منظر خود بــه آن ها نگاه کنند و 
برداشت های شخصی داشــته باشند. این آثار 
یک نقطه تمرکز است که می توان به آن خیره 
شــد و به چیز دیگری فکر کرد. آن ها به چیز 

خاصی اشــاره نمی کنند و بهانــه ای برای فکر 
کردن هستند، بااین حال شاید تصویری که من 
انتخاب کرده ام به ذهنیت مخاطب جهت بدهد. 
او درباره دلیل اســتفاده از رنگ صورتی در این 
کارها گفت: در این مجموعه از دو رنگ صورتی 
و ســیاه در کنار هم استفاده شده است و سیاه 
به اندازه صورتی اهمیت دارد. من در دوره های 
مختلف با رنگ های گوناگــون کار کرده ام اما 
احســاس کردم صورتی در فرهنــگ ما یک 
رنگ تزیینی و بی معنی اســت و آدم ها نگاهی 
سطحی به آن دارند. مثلا اگر این مجموعه به 
جای صورتی با قرمز و سیاه اجرا شده بود شاید 
معنای دیگری برای آن ایجاد شده و نمادی از 
خشونت یا اعتراض می شد. بااین حال احساس 
کردم اگر قرمز را به کار ببرم شاید همه حرف ها 
برای مخاطبان آشکار شود و دیگر نیازی به فکر 
کردن نداشته باشــند. بااین حال جا انداختن 

رنگ صورتی برای مخاطب ایرانی سخت است و 
هنوز بسیاری از آن ها با این رنگ ارتباط برقرار 
نمی کنند.  او درباره اثری که در سال جدید به 
این مجموعه اضافه شــده است گفت: کارهای 
کوچک من همه روی کاغذ بوده و در قاب هایی 
زیبا قرار دارند اما این کار بر روی پارچه متقال 
پنبه ای اســت که بدون قــاب و مانند پرده از 
سقف آویزان شده اســت. در این کار تعدادی 
آدم دیده می شود که چشم و دست آن ها بسته 
اســت و می خواستم آدم ها با دیدن این تصویر 
خودشان را در این وضعیت قرار دهند و خود را 
به این شکل تصور کنند. در دو سه سال اخیر 
اتفاقات گوناگون و شیوع یک بیماری همه گیر 
شرایط عجیبی را برای ما به وجود آورد و شاید 
لازم اســت که چند سال بگذرد تا بفهمیم در 
این مدت چــه اتفاقاتی افتاده و چه تاثیری بر 

آدم ها داشته است.

فرصت مرور زندگی در »عواقب بعدی«

فرزاد مؤتمن با بیان اینکه آخرین ساخته اش »شبگرد« 
یکی از فیلم های محبوبش است، درباره تاکیدی که اخیرا بر 
عدم صدور مجوز برای فیلم های مبتذل صورت گرفته، گفت: 
ســینمای فعلی ایران ماحصل تصمیم گیری و ریل گذاری 
مسئولان در ۱۵ سال گذشته است و عجیب است که گاهی 

آن ها در اظهاراتشان طلبکار می شوند.
کارگردان فیلم های »شب های روشن« و »سراسر شب« 
که این روزها در حــال انجام مراحل فنی فیلم جدید خود 
اســت، در گفت وگویی با ایســنا درباره این فیلم و احتمال 
حضورش در جشــنواره فجر گفت: کارهای فنی »شبگرد« 
تقریبا رو به پایان اســت و برای جشــنواره فجر آن را آماده 
می کنم؛ البته جشــنواره فجر هیچ گاه با من مهربان نبوده، 
طوری که بدترین فیلم هایم به بخش بین الملل راه پیدا کرده 
و بهترین فیلم هایم هم کلا رد شــده است. شخصا معتقدم 

»سراسر شب« کامل ترین اثرم است.
مؤتمن با اشــاره به اینکه فیلم جدیدش قصه ای جنایی 
دارد، درباره اینکه تاکید شده در دولت جدید برای فیلم های 
سخیف و مبتذل مجوز صادر نمی شــود و نیز درباره اینکه 
فیلم مبتــذل را چطور می توان تعریف کــرد؟ توضیح داد: 
مبتذل یک ناسزاســت و وقتی کسی آن را درباره سینما به 
کار می برد، باید بگوید منظورش از مبتذل چیســت. گرچه 
به نظر من اصلا بحث فیلم مبتذل نیســت چون مگر اولین 
بار اســت که این حرف ها مطرح می شوند؟ چند دهه است 
همین ها را می شنویم، در حالی که برای آثار همین سینمایی 
که ما الان داریم مگر من و همکارانم پروانه ساخت و نمایش 
صــادر کرده ایم؟ خیر، خود آقایان مجــوز داده اند، پس چرا 

طلبکار هستند؟

وی ادامه داد:  این سینما ماحصل تصمیم گیری  مسئولان 
دولت در تمام این سال هاســت و من فقط یک فیلمســاز 
هســتم. اگر ابتذالی هســت آقایان باید به خودشان جواب 
بدهند. البته باید یاداوری کنم که در»ســینما«، معماری و 
فرمِ یک فیلم است که می تواند مبتذل شود و ابتذال هیچ گاه 
در مضمون نیست. تمام مضمون ها خوب هستند ولی منظورِ 

آقایان آن ابتذالی است که معنایش جز ناسزا نیست.
مؤتمن افزود: از ســال ۱۳۸۶ تا کنون سازمان سینمایی 
پیوسته و مداوم ریل گذاری می کند و محصول ریل گذاری 

آن همین چیزی اســت که می بینیم. ســینما نابود شده، 
مافیای پخش و اکران درست شده و الان هم با یک مافیای 
جدید در پلتفرم ها روبرو هستیم. این ها را چه کسی درست 
کرد؟ پول های کثیف را چه کسی وارد این سینما کرد؟ ما که 

فیلمسازیم، چه کاره ایم در این جریان های مافیایی؟
کارگــردان فیلم های »جعبه موســیقی«، »خداحافظی 
طولانی« و »پوپک و مش ماشــالله« درباره مجوز ندادن به 
فیلم هــای مبتذل آن هم با تاکید براینکه بعضی فیلم ها در 
شأن خانواده  ایرانی و مسلمان نیست، اظهار کرد:  قضیه اینکه 

برخی می گویند با خانواده نمی توانند فیلم نگاه کنند هم در 
جای خود بامزه اســت.  این عبارت درباره فیلم های کمدی 
هم زیاد مطرح می شــود در حالی کــه فیلم های کمدی ما 
اصلًا مبتذل نیستند. اتفاقاً جالب است که با همه مشکلاتی 
که در این مملکت وجود دارد، فیلم های کمدی برای مردم 
تفریح ایجاد می کنند. کمدی ساختن کار بسیار سختی است 
چون تماشــاچی بر خلاف فیلم درام که از قبل به آن امتیاز 
و کرِدیت می دهد، در مورد کمدی به شــدت بی رحم است. 
او فقط می خواهد بخندد و وای به روزی که نخندد. او تاکید 
کرد: فیلم کمدی یک جامعه ی باز می خواهد و فیلمســازی 
که به ســمت ساخت کمدی می رود - بویژه در جامعه ما - 
فشــار وحشتناکی را متحمل می شود. یک مشکل بزرگ ما 
این است که بسیاری از مسئولان مرتبط با کار ما اصلا اهل 
سینما نیستند.  مؤتمن در پایان گفت: یک نکته قابل تامل 
این اســت که این نوع سینما )کمدی( تنها چیزی است که 
»خانواده ها« را سرگرم می کند و اتفاقا فیلم های کمدی که 
در ســینمای ایران ساخته می شوند خیلی مظلوم و معصوم 
هستند چون کمدی در معنای واقعی یعنی شوخی با روابط 
جنسی، شوخی با مذهب و شــوخی با سیاست؛ اصلا ذات 
کمدی جلف است، چارلی چاپلین و لورل هاردی هم جلف 
بودند. بخشــی از کمدی در همین است که جلف باشد و به 

همین دلیل واژه »کمدی فاخر« شوخی محض است.
در تازه تریــن فیلم موتمن با نام »شــبگرد« امیر آقایی، 
روشنک گرامی، احســان امانی، مهشید افشــارزاده، یاسر 
جعفــری، نازنین صلح جو، بهناز پورفلاح، حســین امیدی، 
شبیر پرستار، شــیوا کریمی، پیام احمدی نیا و امیرحسین 

فتحی بازی کرده اند.

فرزاد مؤتمن: 

مافیای پخش و اکران در سینما وجود دارد
کاظم هژیرآزاد در یک سریال بازی می کند

از  درصــد   ۴۵ گذشــت  بــا 
تصویربرداری سریال »بی نشان«، 
کاظم هژیــرآزاد و اکبر رحمتی، 
بــه این مجموعه پیوســتند. به 
گزارش ایســنا به نقل از روابط 
هژیرآزاد  کاظم  سریال،  عمومی 
و اکبــر رحمتــی از بازیگــران 
پیشکســوت عرصــه تلویزیون، 

تئاتر و سینما بازی خود را در سریال »بی نشان«، به نویسندگی مشترک آزیتا 
ایرایــی و مهدی حمزه و تهیه کنندگی مرتضی رزاق کریمی آغاز کردند. کاظم 
هژیرآزاد نقش »حســین داور« یعنی پدر »فریده« با بازی نیوشــا ضیغمی و 
اکبر رحمتی نقش »حبیب« را که یار و همراه قدیمی »شهاب« با بازی پرویز 

فلاحی پور است، ایفا می کنند. 

جایزه جشنواره تالین به فیلم آلمانی رسید
بیســت و پنجمین جشنواره 
تالین  فیلم شب های ســیاه 
در کشــور اســتونی با اعلام 
شــاخه های  در  برنــدگان 
مختلف به کار خود پایان داد.
به گزارش ایسنا، این رویداد 
سینمایی که از تاریخ ۱٢ تا 
٢۸ نوامبر )٢۱ آبان تا ۷ آذر( 

برگزار شــد و در نهایت فیلم »توماس عزیز« ساخته »آندرس کلینرت« جایزه 
بزرگ هیات داوران برای بهترین فیلم جشنواره را به خود اختصاص داد. 

این فیلم بیوگرافی و ســیاه و ســفید، روایتی است از زندگی »توماس براش« 
نویسنده و فیلمســاز اهل آلمان شرقی که »آلبرشت شوش« نقش وی را ایفا 
کرده و برای این فیلم جایزه بهترین بازیگر مرد جشنواره تالین را دریافت کرد.

در سایر بخش ها، جایزه بهترین کارگردانی و فیلمنامه به »ویچ اسماژوفسکی« 
برای فیلم »روز عروســی« از لهســتان رســید و »امره تانیلیدزه« برای فیلم 
»فهرست کسانی که عاشق من هستند« جایزه بهترین فیلمبرداری را به خود 
اختصاص داد.  »سوفیا کروگوا« هم برای بازی در فیلم »به عقب نگاه نکردن« 

از روسیه بهترین بازیگر زن جشنواره تالین نام گرفت.

یک جایزه دیگر برای برنده بوکر بین المللی
»جوخه الحارثی« نویســنده 
برنده بوکر بــه عنوان برنده 
جایزه ادبیات عرب در فرانسه 
گزارش  بــه  شــد.  برگزیده 
ایسنا و به نقل از گلف نیوز، 
در  عــرب  جهان  موسســه 
الحارثی«  »جوخــه  پاریس 
برای  را  عمانــی  نویســنده 

نگارش رمان »بانوان مهتاب«  بــه عنوان برنده »جایزه ادبیات عرب« معرفی 
کرد. رمان »الحارثی« که به زبان فرانســوی ترجمه شده است برای کسب این 
جایزه ادبی با هفت رمان دیگر نوشته نویسندگان الجزایری، عربستانی، لبنانی، 
مراکشــی، فلسطینی و اهل موریتانی به رقابت پرداخته است. داورانی که آثار 
مورد نظر را بررســی کرده اند از چهره های مهم جهان رسانه، هنر و فرهنگ و 

کارشناسان جهان عرب هستند.

اکران ۴ فیلم تازه در سینماهای سراسر کشور
مرتضــی شایســته از اکران 
چهار فیلم تازه در سینماهای 
سراســر کشــور خبر داد. به 
گــزارش هنرآنلاین، مرتضی 
شایســته دبیر شورای صنفی 
امروز  نمایش درباره جلســه 
این شورا به هنرآنلاین گفت: 
در این جلســه مقرر شد تا ۴ 

فیلم تازه اکــران خود را آغاز کنند. به این ترتیب فیلم ســینمایی »بندر بند« 
ســاخته منیژه حکمت از ۱۰ آذرماه، »جنایت بی دقت« ساخته شهرام مکری از 
۱۷ آذر، »بی همه چیز« ساخته محسن قرایی و »اتومبیل« از ٢۴ آذر اکران خود 
را در ســینماهای سراسر کشــور آغاز می کنند. وی افزود: در این جلسه تصمیم 
گرفته شد که سینماهای سراسر کشور اجازه اکران کمتر از سه سانس هر فیلم 
را نداشته باشند مگر سانس ده شب به بعد. دبیر شورای صنفی نمایش در ادامه 
گفت: همچنین براساس تصمیمات گرفته شده در این جلسه به سازمان سینمایی 
پیشنهاد می دهیم تا پایان سال نسبت به پرداخت حمایت کرونایی حداقل به مبلغ 
یک صد میلیون تومان مســاعدت کند. شایسته در پایان بیان کرد: همچنین در 
این جلسه بر این موضوع تاکید شد که طبق آیین نامه اکران، فیلم های سینمایی 

می توانند ۳۰ ثانیه تبلیغ تجاری در ابتدای هر فیلم داشته باشند.

چرا معماران باید از مصالح بومی استفاده کنند؟
درسا بخشندگی

معماران با اســتفاده از مواد محلی و ســازگار با محیــط می توانند زیان های 
زیست محیطی ســاخت و ساز را به میزان چشــمگیر کاهش دهند.  صنعت 
ســاخت و ســاز به عنوان یکی از آلاینده ترین صنایع روی کره زمین شناخته 
می شــود، اما اغلب برای ما دشــوار اســت که نقش معمار و شهرساز را با این 
صنعت مرتبط کنیم. این صنعت بــه دلیل مصرف زیاد منابع طبیعی، اصلاح 
منظــر و تولید پســماند یکی از مهم ترین فعالیت هــای اقتصادی در جهان و 
در عین حال یکی از بزرگ ترین عوامل آســیب های زیست محیطی به شمار 
می رود. از آنجایی که این یک زنجیره تامین جهانی اســت، فرآیندهای آن بر 
کل جهان در سطوح اجتماعی و فرهنگی نیز تاثیر می گذارد. این زنجیره کالا 
فرآیندی است برای جمع آوری منابع و تبدیل آنها به کالا. با این حال، زنجیره 
تولید صنعت ساختمان کاملًا ناهمگن اســت. به زبان ساده، با استخراج مواد 
خام مانند چوب و مواد معدنی آغاز می شود و سپس شرکت ها این مواد خام را 
به یک محصول جدید یا میانی تبدیل می کنند، به عنوان مثال، آهن که تبدیل 
به آلومینیوم یا فولاد می شــود و سپس برای تولید قاب پنجره، میلگرد و سایر 
سازه های فلزی استفاده می شود. سپس این کالاها تا زمانی که به مصرف کننده 
نهایی در محل ساخت وســاز برسند، فروخته می شــوند. بنابراین، برای درک 
وســعت کامل این زنجیره، ضروری است که بتوانیم مسیر مواد را از استخراج 
تا اســتفاده از آن در ساخت و ســاز ردیابی کنیم. صنعت ساختمان مسئول 
مصرف ۴۰ تا ۷۵ درصد کل مواد اولیه جهان از جمله ســنگ آهن اســت که 
برای تولید فولاد و آلومینیوم استفاده می شود. به طور مثال این ماده به آهنی 
که در کشورمبدا استخراج می شود اضافه و برای ساخت و ساز به فولاد تبدیل 
می شــود و سپس برای ساخت ســاختمان های بلند و آسمان خراش استفاده 

می شود. این سفر بسیار مقرون به صرفه است اما پیامدهای ویرانگری دارد.
در عیــن حــال، درک نقش معماران در این ســناریو مهم اســت. به عنوان 
مصرف کننده نهایی در زنجیره کالا، معماران این فرصت را دارند تا تحولات را 
در این فرآیندها ترویج و تشــویق کنند. یک معمار باید از این سیستم انتقاد، 
و به دنبال راه ها و فرصت   های جدید باشــد. بهتر اســت معماران از مهارت های 
بومی و مواد محلی اســتفاده کنند و  فراتر از زیبایی شناسی و تکنیک ها بروند 
یــا عبارت دیگر کل فرآینــد تولید را در نظر بگیرند. بــا این رویکرد، به طور 
اجتناب ناپذیــری معماران به تکنیک های ساخت وســاز بومی بیشــتر توجه 
می کنند. همچنین استفاده از مواد و محصولات محلی برای ایجاد حس تعلق، 
رابطه عاطفی بین مردم و فضاهای مهم اســت. این ســطح از تعامل که باعث 
می شود افراد در محل کار احساس راحتی کنند و تاثیر زیادی بر سلامت انسان 
دارند. البته اســتفاده از مصالح محلی امتیــازات دیگری هم از جمله تخریب 
نشــدن طبیعت در برداشت، تجدیدپذیر بودن مصالح بومی، کمترین آلودگی 
در تولید، استفاده نکردن از فناوری های پیشرفته، صرفه جویی در انرژی حمل 
و نقــل، کاهش مصرف انرژی در بهره برداری و امکان تعمیر حین بهره برداری 
به دنبال دارد. بر طبق آمار ســاختمان ها مسئول ۳۰ درصد از انتشار کربن در 

جهان هستند و تا ۴۰ درصد از کل انرژی را مصرف می کنند.

خبر 

گزارش

هادی آذرنگ، کارگردان نمایش »بازی نامه 
ملی« از آثار پذیرفته شــده در بخش اجراهای 
صحنه ای جشــنواره آیینی و سنتی می گوید 
نباید آموزش و اجرا به جشــنواره ختم شود و 
به منظور توسعه و بسط ایندست نمایش ها نیاز 
است شاهد حمایت های مادی و معنوی بیشتر 

از گروه های نمایشی سراسر کشور باشیم.
بــه گــزارش هنرآنلاین،  هــادی آذرنگ 
کارگردان نمایــش »بازی نامه ملــی« از آثار 
پذیرفته شــده در بخش اجراهــای صحنه ای 
بیستمین جشنواره نمایش های آیینی و سنتی 
دربــاره جزئیات این نمایش گفت: این نمایش 
نوشته هنگامه مفید، داستان عده ای از خدمه و 
کنیزان داخل یک خانه اعیانی را روایت می کند 
که قرار اســت میزبان گروهی مطرب باشند تا 
مراسم عروسی باشکوهی را در این خانه به راه 

بیاندازند.
او افــزود: این نمایش به نوعی روایتگر قصه 
تنهایــی کلفت ها و نوکرانی اســت که در این 

خانه خدمت می کنند. مــن در این نمایش از 
شیوه های نمایشی سایه بازی و روحوضی بهره 
گرفتم که البته نمایشــنامه اولیه نیز به نوعی 
متکی بر همین شیوه اجرایی روحوضی به رشته 
تحریر درآمده بود. نوازندگانی نیز پشت صحنه 
حضور دارند و البتــه در هر یک از بخش های 

اجرا، ما شاهد سایه نوازندگان هستیم.
آذرنگ تصریح کرد: برای نخستین بار است 
که به عنوان کارگردان در جشنواره نمایش های 
آئینی و سنتی حضور دارم البته در هجدهمین 
دوره نیــز به عنــوان بازیگر بــا نمایش »آمیز 
فرفره« در بخش مرور جشنواره از استان گیلان 

در این رویداد شرکت داشتم.
کارگردان نمایش »بازی نامه ملی« در ادامه 
با اشــاره به اینکه جشنواره نمایش های آیینی 
و ســنتی رســالتی مهم بر دوش دارد اذعان 
داشــت: به عقیده من در هر دوره، برگزیدگان 
بخش هــای مختلــف باید فرصــت اجراهای 
بیشــتر در استان های مختلف کشــور را پیدا 

کننــد. اجراهای جشــنواره ای می تواند محل 
مناسبی برای کشف استعدادهای تازه و نمایش 
خلاقیت های هنری باشــد امــا نکته مهم این 
اســت که پس از جشنواره لازم است بر اساس 
یک برنامه ریزی اصولی، فرصت فعالیت هر چه 

بیشتر برای این استعدادها فراهم شود.
او ادامه داد: نمایش های آیینی و سنتی در 
طول ســال کمتر فرصت اجراهای صحنه ای را 
پیدا می کنند البته شاید بخشی از این مسئله 
بــه نبود بازیگــران حرفه ای بــرای نقش های 
خاص همچون ســیاه و یا در سطحی کلان به 
هزینه های بالای تولیدات نمایشی در این حوزه 

مرتبط باشد.
آذرنــگ تأکید کرد: برگــزاری کارگاه های 
آموزشی در تمامی ایام سال به همت و پشتوانه 
تلاش هنرمندان قدیمی در بخش های مختلف 
از نویســندگی گرفته تا بازیگری، عروســک 
گردانی و غیره می تواند یکی از مهم ترین نکات 
پیشرفت در حوزه نمایش های آئینی و سنتی به 

شمار رود. به عقیده من، نباید آموزش و اجرا به 
جشنواره ختم شود و به منظور توسعه و بسط 
ایندست نمایش ها نیاز است شاهد حمایت های 
مادی و معنوی بیشــتر از گروه های نمایشــی 

سراسر کشور باشیم.
او در خاتمــه گفت: به طــور کلی یکی از 
مهم ترین مشکلات موجود در عرصه نمایش های 

آیینی و ســنتی به نبود متون منحصر بفرد باز 
می گردد و ما بعضاً با متن های ضعیفی مواجه 
می شویم که حتی نتوانسته اند به شکل اصولی 
از متن های کلاسیک وام و اقتباس بگیرند که 
به زعم من، برپایی کارگاه های آموزشی در این 
زمینه با حضور متخصصان و اساتید می تواند به 

رفع نقاط ضعف موجود کمک کند.

نباید آموزش و اجرا به جشنواره ختم شود

جواد یحیوی که بــرای آینده تئاتر چندان 
خوش بینی نیست، می گوید که دل خوشی از 
زندگی مدرن ندارد و فکر می کند انســان در 
دوران کهن به روح زندگی نزدیک تر بوده است.

ایــن بازیگر کــه ایــن روزها بــا نمایش 
»برلینگتون« روی صحنه اســت، در گفتگو با 

ایســنا، از تغییرات زندگی امــروز می گوید، از 
اینکه بخش عمــده ای از زندگی مان به فضای 
مجازی منتقل شــده از تیــغ دو دم کرونا. او 
همچنین بعید می دانــد که بار دیگر به عنوان 

مجری در تلویزیون دیده شود.
او این روزها با بازی در نمایش »برلینگتون« 

به کارگردانی مسعود میرطاهری در سالن ملک 
روی صحنه اســت. حضــور او در این نمایش 
انگیــزه اولیه این گفتگو بود ولی در این گپ و 
گفت بیش از اینکه بر ویژگی های این اثر تمرکز 
کنیــم، از زندگی در دوران کرونا و تاثیرات آن 
بر آتیه بشر و از آینده مبهم تئاتر سخن گفتیم.
یحیوی کــه در دوران کرونا در دو نمایش 
بــه ایفای نقش پرداخته اســت، درباره انگیزه 
خود از کار کردن در این دوره سخن می گوید: 
نمی شود کار را متوقف کرد؛ کاری که مدام در 
حال تمرین و تجربه آن هستیم و رشدمان در 
دل این تجربه اندوزی رخ می دهد و بخش هایی 
از وجود خود را کشف می کنیم. به همین دلیل 
در این دوران هم ســالی یک کار داشتم، سال 
گذشــته با نمایش »جیرجیرک« روی صحنه 
رفتم و  حــالا هم در نمایــش »برلینگتون« 
بازی می کنم. یحیوی اما با ابراز تاســف ادامه 

می دهد: ولی تردیدی نیست که از دوران رونق 
تئاتر چیزی باقــی نمانده و این را با نارضایتی 
می گویم. ایــن روزها نه احــوال فعالان تئاتر 
خوب اســت و نه حال و روز مخاطبان شــان. 
همه در شــرایط نیمه خاموش و نیمه روشنی 
کار می کنیــم. بیش از این هم نمی توان انتظار 
داشت. به عنوان بازیگر معتقدم هر کاری، تجربه 
شخصی و گروهی خاص خود را دارد ولی وقتی 
تماشاگر نیاید یا گروه اجرایی و مخاطب با حال 
خوشی در این گفتگو شرکت نکنند، این تجربه، 
تجربه ای اســت ناکام یا حداقل کامل نیست.با 
این حال پذیرفته ایم تئاتر و این فرهنگ را زنده 
نگه داریم نه با توقعات ایده آل بلکه با توجه به 
شــرایط موجود. او در پاسخ به این پرسش که 
بعد از چندین بار تعطیلی و بازگشــایی تئاتر، 
چقدر در جلب اعتماد مخاطبان برای حضور در 
ســالن های نمایش موفق بوده ایم و این اعتماد 

ســازی چقدر رخ داده است، توضیح می دهد: 
با پیشــرفت واکسیناسیون، نگرانی مردم برای 
حضور در اجتماعات کمتر شده و افراد اعتماد 
به نفس بیشــتری برای حضــور در جمع پیدا 
کرده اند ولی هنوز در ســالن های تئاتر تفاوت 
رفتــار مردم را نمی بینیم. شــاید اگر در حوزه 
دیگری فعالیت می کردیم، این اعتمادســازی 
راحت تر بود همچنانکــه مردم برای حضور در 
ورزشگاه اعتماد به نفس بیشتری دارند ولی در 

تئاتر هنوز این اتفاق رخ نداده است.
یحیوی اضافه می کند: بعضی از دوســتان 
تئاتری ام هنوز برای حضور در فضاهای بســته 
وســواس ها و معذوریت هایی دارند. به هر حال 
بازگشت به حالت قبلی، نیازمند گذر زمان است 
و جز امید کاری از دســت مان بر نمی آید که با 
کم شدن آمار تلفات و رشد واکسناسیون، این 

اعتماد سازی بتدریج انجام شود.

سیدجواد یحیوی: 

دل خوشی از زندگی مدرن ندارم

کارگردان مســتند »من زنده برگشتم« با 
تاکید بر اینکه معضل بیکاری در استان سیستان 
و بلوچســتان جدی اســت، گفت: متاسفانه 
سال هاست دولت های مختلف فقط درباره این 
موضوع حــرف می زنند. به گزارش هنرآنلاین،  
مجتبــی حیدری که با مســتند »مــن زنده 
برگشــتم« در بخش مستند کوتاه پانزدهمین 
جشنواره سینماحقیقت حضور دارد، درباره این 
اثر گفت: در طول ســال های مختلف سفرهای 
گوناگونی به سیســتان و بلوچستان داشتم و 
این بار بابت یک موضوعی به شهرستان سرباز 
رفته بودم که با یک مهندس عمران آشنا شدم. 

کار این فرد بردن سوخت به کشورهایی چون 
افغانستان بود. وی افزود: اصطلاحا به این افراد 
سوخت بر می گویند که منبع درآمد آنها بردن 
ســوخت به کشــورهای دیگر برای فروش به 
قیمت دلاری است. بنابراین مستند »من زنده 
برگشتم« به موضوع قاچاق سوخت می پردازد. 
این مستندساز درباره هدف خود از ساختن این 
مستند گفت: احســاس می کردم یک بار برای 
همیشــه باید تکلیف را روشــن کنیم تا وقتی 
درباره قاچاق سوخت صحبت می شود، بدانیم 
اصلا این عنوان را به چه کسی اطلاق می کنیم 
و قاچاقچی سوخت چه کسی است. باید بگویم 

سوخت برها با شوتی ها متفاوتند و با یک نیسان 
از شهرستان سرباز تا یک منطقه ای در پاکستان 
می روند. شخصا برای اینکه بدانم جریان از چه 
قرار اســت این مسیر را تا پاکســتان رفتم و 
برگشتم. این مسیر ۱۷۰ تا ۱۸۰ کیلومتر جاده 
اســت که از دو راه طی می شود. یک مسیر آن 
رودخانه ای فصلی و دیگری در کوهستان است. 
حیدری درباره چرایی قاچاق سوخت در منطقه 
سیستان و بلوچستان گفت: سال هاست بحث 
اشتغال در سیستان و بلوچستان جدی است. 
در روند ســاخت مستند وقتی با یکی از اهالی 
آنجا صحبت می کردم، می گفت مردم اینجا به 

یک سهم ۴۵ هزار تومانی یارانه راضی هستند، 
چطور می شود که با یک شغل ۱ میلیون تومانی 
یا حتی ٢۰۰، ۳۰۰ هزار تومانی راضی نباشند؟ 
البته در سیســتان و بلوچستان دوستانی دارم 

که سال هاست در حوزه اشتغال کار می کنند اما 
گویا کافی نیست. در آنجا بحث اشتغال موضوع 
خیلی مهمی است ولی سال هاست دولت های 

مختلف فقط درباره آن صحبت می کنند.

حیدری از »من زنده برگشتم« می گوید

مستندی درباره سوخت برهای سیستان و بلوچستان


